
Este Paquete PDF combina varios archivos.

Adobe recomienda que se utilice Adobe Reader o Adobe Acrobat versión 8 o posterior  
para trabajar con los documentos del Paquete PDF. Si actualiza a la versión más reciente, 
disfrutará de las siguientes ventajas:  

•  Excelente visualización de archivos PDF 

•  Facilidad de impresión 

•  Rapidez en las búsquedas 

Si no dispone de la última versión de Adobe Reader,  

haga clic aquí para descargar la última versión de Adobe Reader

Si ya dispone de Adobe Reader 8, 
haga clic en un archivo del Paquete PDF para verlo.

http://www.adobe.com/es/products/acrobat/readstep2.html




16


SEGELL


17


> Què recordes de l'Escola Thau?


Doncs que vaig aconseguir el que
qualsevol pare vol obtenir de l'escola
que ha triat, i que és que el seu fill o
filla sigui feliç anant-hi. Jo, a Thau,
vaig ser molt feliç. Tant que quan
arribava el cap de setmana enyorava
l'escola perquè durant aquest temps
no veuria els meus mestres ni els


Júlia Brugada, Àlex Garcia, Anna Murillo i Marta Piñol
Alumnes de 2n curs de l'Escola de Batxillerat de la ICCIC


Persones/


Entrevista a Helena Garcia Melero
companys. Realment hi vaig ser molt
feliç i crec que això és bàsic per a
qualsevol alumne, perquè si un se
sent així, segur que està més motivat
per estudiar, per treballar...


> Quan et vas plantejar estudiar
periodisme?


Jo vaig triar en primera instància estu-
diar filosofia. I ho vaig fer gràcies al
professor de filosofia de tercer de BUP
de Thau, Carles Bardés, que em va
influir molt perquè em decidís per
aquesta carrera. Mentre anava estu-
diant m'adonava que era una carrera
que m'entusiasmava cada vegada més
i, per a mi, són els meus estudis de
veritat. Però, per la meva manera de
ser, molt oberta i curiosa, vaig pensar
que fer, alhora, periodisme podia ser
un bon complement i, a més, era una
carrera molt actual. Així que, quan
estava fent quart de filosofia, vaig
començar, paral·lelament, a fer perio-
disme a la Universitat Autònoma,
carrera que a mi, en un principi, no em
va interessar tant com m'interessava
la de filosofia. Era una altra cosa.


Però resulta que, professionalment, jo
sóc on sóc gràcies a aquesta segona
carrera. Per a mi, la formació que con-
sidero prioritària és la que vaig rebre
estudiant filosofia. Penso que és una
carrera per a la vida. Potser la vaig
estudiar de massa jove; ara encara la
gaudiria més. En guardo, però, molt


bon record. A més, va ser gràcies a
haver acabat la carrera de filosofia
que em van deixar entrar en un càsting
a TV3, perquè, quan el van fer, encara
no havia acabat la carrera de periodis-
ta i tampoc no tenia pràctiques fetes
a la televisió ni a la ràdio.


> Quin és el perfil del periodista
actual?


Jo crec que no n'hi ha un, de perfil,
perquè per exemple, jo mateixa, segu-
rament no tinc gaire a veure amb
molts altres periodistes d'aquesta
casa o d'altres cadenes. D'altra banda
podria pensar que com que sempre
he fet informació rigorosa i estricta,
potser no serviria per fer un altre tipus
d'informació, com per exemple
informació sobre la premsa rosa o
d'altres.


No obstant això, un mateix se sorprèn
quan veu que se'n surt prou bé quan
li encomanen determinades feines
amb les quals no hi comptava. Jo
sempre he estat en l'àmbit informatiu;
diria que vaig fer un pas molt radical
quan vaig deixar el Telenotícies per
passar a fer el programa dels matins.


> Com vas viure aquest canvi? T'ho
van oferir o va ser decisió teva?


El canvi, com us he dit, va ser molt
radical. Un dia em va trucar el Josep
Cuní, al qual no coneixia personal-
ment, i em va dir que li havien encar-
regat un programa de cinc hores al
matí, i que m'oferia copresentar el
programa amb ell. De seguida li vaig
dir que em feia molta il·lusió la pro-
posta i que lluitaria per poder-ho fer.
Els meus directors volien que conti-
nués fent el Telenotícies, però ja feia
12 anys que hi era –no és que me
n'hagués cansat, ni molt menys–, però
em feia il·lusió provar de fer altres
coses i, en conseqüència, provar-me a
mi mateixa, així és que vaig insistir i


ho vaig aconseguir. I la veritat és que
no té res a veure estar asseguda en
una taula explicant o traslladant l'ac-
tualitat a l'espectador, a ser tu mateixa
fent entrevistes, movent-te, rient i sent
tan versàtil com requereix el programa.


> On et trobes més còmoda?


Jo em trobo més còmoda al programa
dels matins, tot i que he de donar molt
més de part meva, perquè l'exigència
és molt gran. Això no vol dir que als
telenotícies no s'exigeixi, ja que són
sis hores per preparar un programa,
recollint i redactant dades i informa-
cions, per després a l'hora del progra-
ma llegir-les als espectadors.


Helena Garcia Melero ha estudiat filosofia i periodisme.
Actualment presenta, juntament amb Josep Cuní, el programa
Els matins de TV3.
És exalumna de l'Escola Thau Barcelona
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En el programa dels matins, en canvi,
la preparació és en marxa, en directe,
i això fa que l'adrenalina sempre
estigui a dalt de tot. És un programa
en el qual s'aprèn molt, es coneixen
moltes persones, les toques i, en lloc
d'explicar, com es fa als telenotícies,
un fet sobre algú en algun lloc, resulta
que tens la persona al davant, al plató,
i li pots fer una entrevista.


D'altra banda, tinc el sentiment que la
gent m'enyora bastant als telenotícies,
perquè així ho percebo, però de fet el
que enyoren és una etapa concreta,
junt amb el Carles Francino, que va
ser molt llarga. Fer canvis massa
sovint en els presentadors dels tele-
notícies també provoca desconcert al


públic, perquè el públic, d'alguna ma-
nera, vol que sigui cada dia la mateixa
persona qui li doni la informació, ja
que això transmet credibilitat i acosta
el teleespectador a la informació.


> En els telenotícies, hi ha qui l'es-
criuen i qui només surt per pantalla?


No. Aquí tothom és periodista i treballa
a la redacció. Qui surt en pantalla no
és algú que només dóna la cara. El
que es fa és triar, quan cal, diverses
persones per veure com resulten per
pantalla. Si aquestes resulten bé
poden sortir en directe, als teleno-
tícies, o en el que sigui.


I pel que fa a la veu passa el mateix.
També es fan proves de veu i si no és
apta no es pot sortir, perquè una veu
poc adequada podria causar rebuig.


> Fins on pot improvisar el periodista
als telenotícies?


Sempre. És a dir, jo redacto les notíci-
es a la meva manera. Tal com sóc. És
més, a mi, en el programa d'Els Matins
de TV3, com que les informacions les
redacten altres persones, em costa
més llegir-les justament perquè no les
he fetes jo. En canvi, als telenotícies,
m'ho redactava tot jo, i en el moment
de dir-ho ho feia pràcticament de me-
mòria.


> Fins a quin punt creus que la política
influeix en la televisió?


Us he de dir que des que faig aquest
programa hi ha hagut situacions límit
o inesperades com, per exemple, el
dia en què Josep Cuní estava malalt i
vaig haver de fer el programa sola. Per
a mi va ser un risc molt gran perquè
la tarda anterior havia de preparar les
tertúlies, les entrevistes (algunes


llargues), etc. Aquell dia s'havia d'en-
trevistar el conseller Josep Bargalló i,
és clar, ho vaig haver de preparar i ho
vaig fer a la meva manera. Vaig fer el
programa com vaig pensar que s'havia
de fer i ningú en cap moment no em
va dir res.


Puc dir, doncs, que en aquesta casa
em sento lliure per treballar tran-
quil·lament i sense pressions. Voldria
donar, però, un consell als futurs
periodistes: cal saber on es treballa i,
en conseqüència, actuar de manera
correcta.


> Com es compagina la vida pública
amb la vida privada?


En el meu cas no ho porto gaire bé,
perquè totes les persones tenim dies
dolents i problemes i aquesta feina
t'obliga a estar sempre esplèndida. I
potser tu, un dia, no ho estàs, d'es-
plèndida, potser tens ganes de plorar
o tens un mal dia. Però no s'ha de
notar. I tant si en tens ganes com no,
t'has de maquillar i posar-te com una
màscara. I hi ha dies que posar-te
aquesta màscara és molt difícil. Jo he
hagut de donar notícies que han estat


molt dures per a mi mateixa, com ara
la mort de José Maria Valverde o com
la mort d'un amic meu en un accident
de trànsit, però hauria estat esperpèn-
tic que m'hagués posat a plorar en
llegir aquella notícia perquè l'estava
sentit molt.


Vull dir que no he de ser una pedra,
però sí que he de ser neu-tral davant
de tot el que explico i deixar els meus
sentiments al marge.


Això no vol dir que de vegades hi hagi
algun somriure de complicitat en fer
determinades declaracions pel fet que
pots arribar a captar que l'espectador
també somriu davant del que estàs
dient.


> I no se t'han escapat mai les llàgrimes?


En el programa dels matins potser en
algun moment ens hem pogut emocio-
nar, però sense arribar a les llàgrimes.
Una vegada, amb el Carles Francino,
el que se'm va escapar va ser el riure
en un comiat. Ell es pensava que jo
començava a parlar i jo em pensava
que començava ell i al final, després
d'estar mirant tots dos la càmera sen-
se dir res, ens vam posar a dir el ma-
teix i alhora. Allà vaig esclatar a riure.
Aquell dia vaig pensar que allò era
molt greu. Si voleu era una ximpleria i
a l'espectador potser li va fer gràcia i
tot, però allò volia dir que jo havia
perdut respecte al directe.


Per a mi el directe és sagrat, és un
estat d'alerta, de tensió. En un directe,
si estàs molt constipat, s'estronquen
els esternuts i la tos... I vaig pensar
que no em podia permetre posar-me
a riure, no solament per aquesta sen-
sació de perdre el respecte al directe
sinó perquè en el resum de l'actualitat
previ al comiat potser havia parlat dels
nens del Tercer Món que es moren de
fam. Com em podia posar a riure en
directe d'una situació graciosa que
m'estava passant amb el Carles
Francino? Jo no em puc sostreure de
tot el que estem explicant ni un minut.
Evidentment, quan vaig acabar, em van
cridar de direcció per preguntar-me
què havia passat, perquè un fet així
no es pot permetre de cap manera en


un programa seriós. Però si que de
vegades t'emociones..., sents testi-
monis, vius situacions i resulta difícil
distanciar-se tant de la realitat, però
s'ha de tenir control.


> Què sent un periodista que té molt
d'èxit però el programa s'acaba i ha
d'esperar la trucada perquè li n'ofe-
reixin un altre, o quan es fa gran i ja
no el criden a televisió?


A mi encara no m'ha passat i no sé
què es pot sentir. Però, segurament,
també arribaré a alguna d'aquestes
situacions. Ja fa anys que estic en
aquest món, uns catorze, i de vegades


penso que em puc arribar a cremar,
però hi ha una cosa que em sembla
que va a favor meu i és que crec que
no estic enganxada a la càmera i això
fa que pugi durar més. D'altra banda,
si alguna vegada m'han ofert de fer
diverses coses alhora he dit que no
perquè he pensat que potser el públic
es podria cansar més fàcilment de mi
pel fet de veure'm molt sovint.


> També has fet ràdio. Com va ser la
teva experiència en aquest mitjà?


Jo vaig començar fent televisió, mentre
que la majoria de gent primer fa ràdio.
Tothom em deia que això era estrany
i em vaig començar a obsessionar.
Considerava que havia de fer el camí
ben fet i no podia ser que hagués fet
el salt directament als telenotícies
sense haver passat per aquest altre
mitjà. Així és que me'n vaig anar a
Ràdio Estel i els vaig proposar un
projecte de programa que van accep-
tar. Suposo que el fet que jo fos
aquella noia que presentava el Teleno-
tícies a TV3 els va donar una garantia
de seriositat. Era un programa d'entre-
vistes que, per sorpresa meva, va
durar més de dos anys i, després, a
conseqüència d'això, em van cridar de
Ràdio Barcelona perquè l'anés a fer a
la seva emissora i hi vaig estar set
anys, compaginant el programa de
ràdio amb la feina dels telenotícies.
La ràdio em va permetre desenvolupar
una faceta més personal i conèixer
molta gent, que, com diuen a la Facul-
tat de Periodisme, és molt important
per al periodista. Ara faré també una
incursió a la premsa. Espero que em
vagi bé.•


Persones/Entrevista a...
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